
Szanowni Paƒstwo,
minà∏ w∏aÊnie pó∏metek obecnej kadencji samorzàdu.
Sàdz´, ˝e jest to stosowny moment, aby dokonaç -
si∏à rzeczy - bardzo ogólnego podsumowania dzia∏aƒ
na rzecz lokalnej spo∏ecznoÊci na przestrzeni ostatnich
dwóch lat. Có˝ wi´c uda∏o si´ zrobiç? Jakie by∏y
problemy i niepowodzenia?

Sferà dzia∏alnoÊci bardzo oczekiwanà przez miesz-
kaƒców jest rozwój i rozbudowa infrastruktury. Po
latach realizacji inwestycji podziemnych (budowa
sieci kanalizacji sanitarnej i solankowej, dokoƒcze-
nie gazyfikacji miasta), nadszed∏ czas na budow´
nawierzchni dróg i ciàgów pieszych. Tylko w obec-
nej kadencji zrealizowane zosta∏y zadania z zakresu
budowy nowych chodników i ich remontów o ∏àcz-
nej powierzchni ponad 8500 m², przy czym prace
wcià˝ trwajà i jak sàdz´, ta wielkoÊç znaczàco wzroÊnie.
O bardzo dobrych nawierzchniach dróg mówià nie
tylko kierowcy z Ciechocinka. Ostatnie dwa lata to
budowa nowych (ul. ˚ytnia, Graniczna, cz´Êç Wojs-
ka Polskiego, Blacharska), przebudowa i remont dro-
gi dojazdowej do cmentarza komunalnego, a tak˝e
cz´Êci ul. Sportowej, cz´Êci ul. S∏owackiego, ul. Sta-
szica, Kolejowej, ¸àkowej  i S∏oƒsk Górny.

¸àcznie na inwestycje drogowe wydatkowana zo-
sta∏a kwota ponad 5 mln z∏otych. A to nie koniec,
przygotowane sà ju˝ bowiem dokumenty na budo-
w´ kanalizacji deszczowej i budow´ nawierzchni uli-
cy S∏oƒsk Górny od S∏oƒskiej do Lipnowskiej; re-
mont nawierzchni ul. KoÊciuszki i cz´Êci Stawowej;
uzbrojenie i budow´ ulicy Piaskowej i Rolnej; budo-
w´ pieszojezdni w ciàgu ulicy T´˝niowej od ul. Po-
przecznej do Sportowej. W trakcie projektowania jest
dokumentacja na budow´ uzbrojenia i nawierzchni
ulicy Lipowej. Wykonanie tych zadaƒ poch∏onie praw-
dopodobnie wi´kszà kwot´ ni˝ wymieniona powy-
˝ej.

Uk∏ad komunikacyjny ÊciÊle powiàzany jest z par-
kingami. W roku bie˝àcym z powodzeniem zakoƒ-
czona zosta∏a realizacja inwestycji pn. „Rozbudowa
i przebudowa istniejàcego parkingu przy ulicy Ko-
lejowej, budowa pola namiotowego i kempingowe-
go, przebudowa sieci wodociàgowej, kanalizacyjnej
i energetycznej, budowa zaplecza sanitarnego oraz
gastronomicznego, oÊwietlenie terenu oraz jego
monitoring i ogrodzenie”. Na wykonanie tego zada-
nia firma PBDI mia∏a równy rok. Wywiàza∏a si´ bez
zastrze˝eƒ inkasujàc ponad 7 mln z∏.

W celu poprawy bezpieczeƒstwa rowerzystów,
Ciechocinek przystàpi∏ do wspólnej ze Zwiàzkiem
Gmin Ziemi Kujawskiej realizacji inwestycji pn. bu-
dowa Êcie˝ek rowerowych. Zgodnie z za∏o˝eniem,
powstaç ma ∏àcznie 20 km dróg dla cyklistów, które

po∏àczà Nieszaw´ z Ciechocinkiem i Racià˝kiem, a z
drugiej strony uzdrowisko z Aleksandrowem Kujaws-
kim, przebiegajàc przez teren Gminy Aleksandrów.
WartoÊç ca∏ego projektu to kwota 1,86 mln euro, z
czego ponad milion euro stanowiç majà Êrodki eu-
ropejskie. Udzia∏ finansowy naszego miasta okreÊlo-
ny zosta∏ na poziomie 220 tys. z∏. Na podkreÊlenie
zas∏uguje te˝ fakt udzielenia pomocy finansowej
dla Gminy Racià˝ek na budow´ Êcie˝ki wzd∏u˝ Alei
700-lecia w wysokoÊci 95 tys. z∏.
  W celu poprawienia bezpieczeƒstwa na terenie
Ciechocinka, stosowania energooszcz´dnych êróde∏
Êwiat∏a i stopniowego uniezale˝nienia si´ od mo-
nopolisty - spó∏ki Energa OÊwietlenie (jest w∏aÊcicie-
lem znacznej cz´Êci s∏upów i opraw oÊwietleniowych),
zosta∏a rozpocz´ta budowa nowych sieci przesy∏o-
wych i punktów Êwietlnych, które stanowià w∏asnoÊç
Gminy. W roku ubieg∏ym wykonane zosta∏o nowe
oÊwietlenie ul. Mickiewicza (od ulicy Widok do
Kosmonautów), ul. Pi∏sudskiego i S∏onecznej. W tej
chwili oczekujemy na w∏àczenie do zasilania nowych
sieci w ulicach Wojska Polskiego, ˚elaznej i  fragmen-
tu Armii Krajowej. ¸àcznie na budow´ oÊwietlenia
w obecnej kadencji wydatkowana zosta∏a kwota 1,6
mln z∏.

Tak˝e budowa sieci monitoringu w istotny spo-
sób poprawia bezpieczeƒstwo na terenie naszego
miasta i wypiera dzia∏ania policji. Nowe kamery za-
montowane na przestrzeni ostatnich dwóch lat, prze-
kazujà obraz do dy˝urnego komisariatu policji z ob-
szaru Parterów Hellwiga (przy fontannie), z obszaru
deptaka w okolicy skrzy˝owania z ulicà LeÊnà oraz
dworca PKP. W roku bie˝àcym zafunkcjonujà kame-
ry zlokalizowane przy fontannie JaÊ i Ma∏gosia, musz-
li koncertowej i ulicy T´˝niowej. Na koniec bie˝à-
cego roku ∏àcznie funkcjonowaç b´dzie w obszarze
Parterów Hellwiga 12 kamer.

W roku ubieg∏ym zakoƒczona zosta∏a budowa
fontanny Windsor nadajàc temu fragmentowi uzdro-
wiska nowà jakoÊç, a pi´knie wykonane otoczenie
sprawia, ˝e miejsce to sta∏o si´ jednym z najch´tniej
odwiedzanych przez mieszkaƒców i goÊci naszego
miasta. Tak˝e nowa siedziba Miejskiego Centrum
Kultury i Miejskiej Biblioteki Publicznej, z pi´knà sa-
là kinowà i przestrzennymi pracowniami sta∏y si´
miejscem, w którym bardzo ch´tnie czas sp´dzajà
dzieci, m∏odzie˝ i doroÊli, a oferta obu placówek
kultury spe∏nia, jak sàdz´, oczekiwania nawet osób
najbardziej wymagajàcych. Obiektowi dawnego bu-
dynku kina „Zdrój” uda∏o si´ nadaç zupe∏nie nowà
jakoÊç, a jego rozbudowa i nowoczesne wyposa˝e-
nie stworzy∏y mo˝liwoÊç rozwini´cia dzia∏aƒ, o któ-
rych wczeÊniej nikt nawet nie pomyÊla∏.
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Rewitalizacja i rozbudowa budynku dawnego ki-
na „Zdrój” poch∏on´∏a kwot´ 7,5 mln z∏! Ale warto
by∏o! Wspomn´ jeszcze, ˝e w dniu zg∏oszenia obiek-
tu do odbioru, podpisana zosta∏a umowa na dofinan-
sowanie tej inwestycji przez Urzàd Marsza∏kowski ze
Êrodków europejskich w ramach Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego dzia∏anie 7.1 rewitali-
zacja zdegradowanych dzielnic miast.

Innym zadaniem wspó∏finansowanym przez Urzàd
Marsza∏kowski, realizowanym w obszarach parko-
wych jest projekt pn. „Odnowa funkcji publicznych
zdegradowanych terenów uzdrowiskowych”. Inwes-
tycja realizowana jest w cz´Êci parku Zdrojowego
i na znacznych obszarach parku T´˝niowego. Jej za-
kres jest ogromny i niezwykle ró˝norodny. Od boisk
wielofunkcyjnych, kortów tenisowych, Êcian wspinacz-
kowych, si∏owni na Êwie˝ym powietrzu czy parku
linowego, poprzez ogród jordanowski, fontanny, am-
fiteatr, kaskady wodne, renowacj´ terenów zielonych,
budow´ nowego oÊwietlenia, a na kawiarenkach,
herbaciarni, ptaszarni czy budynku dydaktycznym
skoƒczywszy. Choç do koƒca realizacji pozosta∏o
bardzo niewiele, to musz´ obiektywnie stwierdziç,
˝e wykonawca jest z grupy tych, z którymi nie chcia∏-
bym nigdy wi´cej wspó∏pracowaç.

To kluczowe dla Ciechocinka zadanie kosztowaç
b´dzie bud˝et blisko 14 mln z∏otych, w tym ponad
6 mln z∏ to Êrodki europejskie pozyskane w konkursie
w ramach dzia∏ania 6.2 rozwój us∏ug turystycznych
i uzdrowiskowych. OÊ priorytetowa 6. Wsparcie roz-
woju turystyki.

Jednym z najtrudniejszych do rozwiàzania pro-
blemów w mieÊcie jest polityka mieszkaniowa. Zmie-
nione przed kilku laty przepisy dotyczàce eksmisji
sprawi∏y, ˝e w zdecydowanej wi´kszoÊci wyroków
eksmisyjnych na Gmin´ nak∏ada si´ obowiàzek za-
pewnienia lokali socjalnych. Tym sposobem w∏aÊci-
ciele wielu budynków prywatno-czynszowych odzys-
kali dziesiàtki mieszkaƒ, a Miastu przysz∏o zabezpieczyç
zbli˝onà liczb´ lokali socjalnych. Nawet budowa 18
mieszkaƒ socjalnych w ubieg∏ym roku (1,2 mln z∏, w
tym 340 tys. z rzàdowego programu wspierania bu-
downictwa socjalnego), nie rozwiàza∏a tego wa˝nego
problemu spo∏ecznego.

Od kilku lat samorzàd Ciechocinka przeznacza
du˝e Êrodki finansowe na rozwój infrastruktury spor-
towej. W 2011 roku zakoƒczona zosta∏a budowa za-
plecza sanitarno-szatniowego dla Orlika, a  w roku
bie˝àcym zrealizowana zosta∏a budowa skateparku.
To zadanie w poczàtkowej fazie konsultowane by∏o
z zainteresowanà tà formà wypoczynku m∏odzie˝à.
W chwili obecnej infrastruktura sportowa oraz reali-
zowane przez OSiR programy przyciàgajà ka˝dego
dnia po kilkuset m∏odych mieszkaƒców Ciechocin-
ka, çwiczàcych p∏ywanie, siatkówk´, koszykówk´,
karate czy pi∏k´ no˝nà. Ch´tni mogà tak˝e uprawiaç
tenis ziemny, bowiem OÊrodek posiada dwa boiska
wielofunkcyjne z oznaczonymi kortami. Na podkreÊ-
lenie zas∏uguje fakt organizacji przez t´ jednostk´
ponad stu imprez sportowych rocznie.

Bardzo wa˝nà p∏aszczyznà dzia∏aƒ jest oÊwiata.
W celu stworzenia mo˝liwie najlepszych warun-
ków nauki i pracy w placówkach oÊwiatowych, ka˝-
dego roku do subwencji oÊwiatowej samorzàd w

Ciechocinku dok∏ada bardzo znaczàce Êrodki bud-
˝etowe (ponad 35% ogó∏u wydatków w tym dziale).
W pierwszej po∏owie obecnej kadencji na oÊwiat´
i wychowanie wydatkowana zosta∏a kwota ponad 15
mln z∏.

Du˝e Êrodki finansowe przekazywane sà tak˝e na
pomoc spo∏ecznà. Ka˝dego roku sà to kwoty wy-
noszàce blisko 5 mln z∏otych, które przeznaczane sà
na wykonywanie zadaƒ w∏asnych i zleconych Gmi-
nie. Niestety kryzys, który daje coraz bardziej znaç o
sobie, a w konsekwencji zauwa˝alny spadek docho-
dów wielu rodzin sprawiajà, ˝e liczba podopiecznych
i klientów MOPS nieznacznie wzrasta. Stàd potrzeba
intensyfikacji dzia∏aƒ,  zapobiegajàcych narastaniu
problemów spo∏ecznych i gwarantujàcych choçby
minimum bezpieczeƒstwa socjalnego.

Tradycyjnie du˝à rol´ przyk∏adaliÊmy do realiza-
cji zadaƒ z zakresu gospodarki komunalnej i ochro-
ny Êrodowiska (m.in. oczyszczanie miasta, utrzyma-
nie zieleni, oÊwietlenie ulic). CzystoÊç, ∏adnie
utrzymane tereny zielone, pi´kne ukwiecenie i podnie-
sienie bezpieczeƒstwa bez wàtpienia stanowià wa˝-
ny element oceny uzdrowiska i decydujà o jego
atrakcyjnoÊci. O zrealizowanych inwestycjach w ra-
mach tego dzia∏u pisa∏em powy˝ej. ¸àcznie wydatki
na t´ dzia∏alnoÊç stanowià ok. 16% ogó∏u wydatków
bud˝etowych.

Dbajàc o stworzenie interesujàcego kalendarza
imprez kulturalnych, ka˝dego roku organizujemy
wiele koncertów, festiwali i pokazów, które trwale
wpisa∏y si´ w krajobraz Ciechocinka i znakomicie
uatrakcyjniajà ofert´ naszego miasta.

Wspólnie z podmiotami sanatoryjnymi, hotelo-
wymi czy pensjonatami prezentujemy uzdrowisko na
targach krajowych i zagranicznych (Berlin, Kijów,
Utrecht). Realizujemy kampanie billboardowe w du-
˝ych miastach. Podczas Euro 2012  przeprowadziliÊ-
my wielkà akcj´ reklamowà na ekranach LED w por-
tach lotniczych. Korzystamy te˝ z mo˝liwoÊci rekla-
mowania Ciechocinka w mediach. Przygotowuje-
my profesjonalne wieloj´zyczne materia∏y promocyj-
ne, które ch´tnie zabierane sà przez goÊci uzdrowis-
ka. Dzisiaj bowiem, w dobie ogromnej konkurencji
marketing odgrywa ogromnà rol´ w pozyskiwaniu
nowych klientów i powinien byç naszym wspól-
nym celem. Szczególnie teraz, gdy widmo globalne-
go kryzysu ekonomicznego jest coraz wyraêniej za-
uwa˝alne i niestety rzutujàce na kondycj´ finansowà
Gmin.

Drodzy Czytelnicy, przedstawiona Paƒstwu infor-
macja, choç bardzo syntetyczna, pokazuje najwa˝-
niejsze dzia∏ania ciechociƒskiego samorzàdu. Z na-
dziejà, ˝e spe∏niajà one wi´kszoÊç Paƒstwa oczekiwaƒ,
pozwalam sobie podzi´kowaç wszystkim osobom
zaanga˝owanym w dzia∏ania na rzecz rozwoju Cie-
chocinka. Wyra˝am przekonanie, i˝ druga po∏owa
kadencji znakomicie wp∏ynie na popraw´ atrak-
cyjnoÊci, rozwój i wcià˝ rosnàcà rang´ naszego mias-
ta.

Leszek Dzier˝ewicz
Burmistrz Ciechocinka


